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Durant els últims mesos els ciu-
tadans s’han acostumat a sentir
el concepte “episodi de contami-
nació atmosfèrica”, un moment
puntual en el qual la pol·lució su-
pera els valors recomanables per
a la salut. L’última vegada va
ser a principis de novembre,
quan les administracions van
aconsellar, entre altres, no agafar
el cotxe, moure’s amb transport
públic i no fer exercici físic a se-
gons quines zones de Barcelona
i la seva àrea metropolitana. El fo-
cus es posa sovint sobre les par-
tícules en suspensió (PM10) o el
diòxid de nitrogen (NO2). Però
no són els únics perills.  

Ecologistes en Acció va pre-
sentar un estudi a finals d’octu-

bre on alertava dels riscos de l’o-
zó troposfèric, que es forma a
partir dels contaminants que es
generen principalment a dues
zones del país: el Baix Llobregat
i el Vallès. Aquests contami-
nants provenen de l’alta inten-
sitat del trànsit, l’activitat in-
dustrial de la zona i del transport
marítim del Port de Barcelona. 

LA SOLUCIÓ: MENYS COTXES
L’investigador de l’Institut de
Salut Global de Barcelona (IS-
GLOBAL), David Rojas, confirma
a aquesta publicació la impor-
tància d’aquesta qüestió. “Calen
solucions” respecte a l’ozó, creu,
tot i que reconeix que la principal
“amenaça” són les partícules en
suspensió, les quals augmenten
“quan més cotxes circulen”. 

De fet, Rojas assegura que la
densitat de circulació és el prin-
cipal problema a combatre a l’à-

rea metropolitana. Per aquesta
raó, proposa diverses vies per tal
de reduir-la, com ara potenciar
l’ús del transport públic i els ve-
hicles híbrids, promoure l’ús de
la bicicleta i fomentar que els ciu-
tadans vagin a la feina caminant. 

Rojas reconeix, però, que per
arribar a aquest punt calen po-
lítiques urbanístiques diferents
que “facilitin la mobilitat soste-
nible” i que “apropin les àrees re-
sidencials a les zones de feina”.
D’aquesta manera, sosté Rojas,
“les persones no farien servir tant
el cotxe i, per tant, es reduirien
les emissions”. 

Pel que fa als cotxes híbrids,
l’investigador considera que “són
un començament” per reduir els
gasos emesos –l’ozó, per exem-
ple–, però reitera que “no es
tracta d’una mesura definitiva” si
no va acompanyada d’una política
urbana “més sostenible”. 

“Calen solucions”
» Ecologistes en Acció alerta dels perills per a la salut de l’ozó troposfèric, una partícula força desconeguda
» Els gasos dels cotxes en són el principal origen i una raó més per limitar el trànsit a l’àrea metropolitana 

Francisco J. Rodríguez
CORNELLÀ

MESURA4L’Àrea Metropoli-
tana de Barcelona (AMB) va
presentar la setmana passada
un protocol d’actuació per po-
sar en marxa durant els episo-
dis d’alta contaminació atmos-
fèrica. L’ens l’aplicarà durant
moments de màxima concen-
tració de diòxid de nitrogen o
de partícules en suspensió, dos
dels contaminants més nocius
per a les persones, els quals so-
len superar a la corona metro-
politana els límits establerts
per la Unió Europea. 

Aquesta iniciativa contem-
pla una campanya de comuni-
cació i sensibilització dels ciu-
tadans per tal d’oferir consells

i recomanacions. A més, im-
plementarà mesures pun-
tuals –d’acord amb les compe-
tències de l’AMB en transport,
taxi i medi ambient– adreçades
a reduir el trànsit privat i que es
podran intensificar a mesura
que augmenti el risc. 

“L’elevada contaminació
ambiental esdevé una proble-
màtica estructural a l’àrea me-
tropolitana”, va afirmar el vi-
cepresident de Mobilitat de
l’AMB, Antoni Poveda, durant
la presentació del protocol, on
també va reclamar a l’adminis-
tració de l’Estat i a la Generali-
tat que “abordin urgentment ac-
tuacions pendents”. 

L’AMB crea un protocol per a
dies amb alta contaminació

Els gasos que emeten els cotxes són el principal origen de l’ozó troposfèric, que té greus conseqüències per a la salut. Foto: Arxiu 

Reportatge
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Actualitat a la xarxa

#Reconciliació?

@miqueliceta: Existe una voluntad firme
de los dos partidos [PSOE-PSC] de man-
tener la mejor relación posible y de solu-
cionar problemas.

#SuperLluna

@UAB_info: Aquí teniu la #SuperLluna!
És la més gran dels darrers 68 anys i no
es tornarà a repetir fins al 2034! Apro-
fitem-ho!

#TristAniversari

@joancarlesperis: Sting retorna la música
al Bataclan, després de fer un minut de 
silenci emocionant en record dels 90
morts del 13-N.

Un diari participatiuUn diari plural

per Sergi Villena

4El Barça i les estelades

No sabem si serà possible, però
el FC Barcelona confia que el mà-
xim organisme del futbol europeu
entri en raó respecte al cas de les
estelades. Després d'haver de-
fensat la llibertat d'expressió dels
seus aficionats davant del Tri-
bunal d'Arbitratge de l'Esport
(TAS) i d’explicar que en cap
cas l'exhibició d'estelades al Camp
Nou pot suscitar motius d'ofen-
sa cap a ningú, el club català té
l'esperança que la UEFA  sigui ca-
paç d'entendre els seus argu-
ments. 

En la vista oral celebrada a
principis d'aquest mes de no-
vembre a porta tancada (com si el
tema fos tan greu), els represen-
tants de l'entitat barcelonista van
tenir almenys l'oportunitat de
justificar el perquè de la presèn-
cia d'aquestes banderes quan juga
el Barça. S'espera una resolució
durant les pròximes setmanes.

Tot va començar a la final de
la Champions del 2015, a Berlín,
l'última vegada que els blaugra-
nes es van proclamar campions
d'Europa. Uns dies més tard d'a-
quella final, la UEFA sorprenia
tothom imposant una sanció in-
sòlita de 30.000 euros al club
blaugrana per l'exhibició de sím-

bols (les estelades), segons ells,
ofensius. 

Des d'aleshores, l'afició bar-
celonista ha continuat mostrant-
les, segurament amb més fervor,
entenent que era una multa to-
talment injusta. L'himne de la
Champions ha estat sistemàtica-
ment xiulat quan sonava a l'esta-
di, i en general s'ha anat forjant un
clima d'animadversió cap a
aquesta competició. Les altes ins-
tàncies del futbol europeu, davant
d'aquest context en què l'opinió
popular desacredita la seva posi-
ció, s'han limitat a imposar ex-
pedients sancionadors en cada
partit on les estelades eren pre-
sents a la grada. I amb tot aquest
enrenou la directiva de Bartomeu,
tal com va anunciar en la darre-
ra assemblea, ha decidit passar a
l'acció i intentar aclarir aquest
tema d'una vegada per totes mit-
jançant la intervenció del TAS.

Però serà difícil que la UEFA
faci marxa enrere. Parlem d'un
organisme ancorat en normatives
tan rígides que associen aquestes
banderes a quelcom política-
ment provocador. I així ho tenen
tipificat en els seus codis disci-
plinaris. La mediació del TAS pot
desencallar la situació, i si no fos

possible el club blaugrana té la in-
tenció d'acudir a la justícia ordi-
nària. 

Si s'ha arribat a aquest punt és
perquè, malauradament, aques-
ta gent no entén que la llibertat
d'expressió i la democràcia estan
per damunt de les normes abs-
tractes d'una competició de futbol.
Aquest dogmatisme seu no con-
templa particularitats com la del
procés sobiranista que estem vi-
vint a Catalunya. En moments
així, el poble aprofita esdeveni-
ments com els partits de futbol
per expressar-se amb els seus
símbols. Des del club s'argu-
menta que aquestes expressions
sempre es fan des del respecte, i
per això esperen un gest de com-
prensió per part de la UEFA, i si
no és possible, que el TAS resol-
gui contra aquestes multes. 

Si ho aconsegueixen, serà un
precedent important dins del
món de l'esport. Si fracassen, ha-
vent utilitzat totes les vies legals
i més enllà de la sanció econòmica
de tots els expedients acumulats,
serà una nova constatació que en
molts més àmbits dels que hom
podria imaginar, un dret com la
llibertat d'expressió està trista-
ment desconsiderat.

4L’Estat sóc jo
per Jordi Lleal

S’atribueix al rei francès Lluís
XIV, anomenat “Rei Sol”, la
frase “L’État c’est moi”, com a
assumpció del poder absolut
davant de la noblesa, l’església
i la incipient burgesia. A Espa-
nya tenim la constatació de
l’endogàmia que impera en els
membres del nou govern, geo-
gràficament de Madrid o fets i
promocionats com a funciona-
ris a la capital de l’Estat, que
s’han apropiat del poder, que
s’atribueixen les prerrogatives i
mouen els fils dels interessos po-
lítics i econòmics. 

Els ministres de l’actual go-
vern en són uns exemples clars,
ajudats pels tribunals que els ad-
meten extralimitacions sense
parar. Les compareixences de
Soraya Sáenz de Santamaria a la
roda de premsa dels divendres,
amb el seu posat prepotent i des-
imbolt, menystenint els que té
en el seu punt de mira com a en-

emics, recorrent als tribunals
submisos sempre que li convé. 

Els casos de corrupció i mala
administració com ara Gürtel i
les targetes Black són el para-
digma de la connivència entre
els personatges de l’esperpent
que passen per normal l’ami-
guisme, la llotja del Bernabéu,
“qué hay de lo mío”, “la fiscalia
nos lo afinará”. Tenir els res-
sorts del poder a l’abast els
dóna una força enorme. 

El madrilenyocentrisme és
ben evident. Qui vulgui fer car-
rera i xuclar poder que vagi a Ma-
drid, que a províncies no hi té res
a fer. Qui mana als ministeris? A
la sèrie de la BBC “Sí, ministre”
ho deixaven clar. A Espanya en-
cara és més clar. Els funcionaris
immobilistes i amb esperit cor-
porativista no deixaran que els
prenguin el poder. I encara hi ha
gent a Catalunya que espera po-
der obrir terceres vies!
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Un diari obert

La ciutat a la xarxa

4Un presidente caliente
per David Creus

Me pregunto qué pasa ahora con el
populismo. ¿Tan malo es? Me he pa-
seado por las redes y, a pesar de que
seré colgado del árbol más alto por es-
tas palabras, lo del nuevo presidente
de EEUU no es más que un derecho
democrático y que la mayoría votó
para que este hombre gobernara. 

Muchos se llevan las manos a la ca-
beza, olvidando a quién tenemos nos-
otros de presidente. Otros represen-
tantes europeos, después de descali-
ficaciones varias, hipócritamente em-
piezan a defender sus intereses con
palmaditas en la espalda al señor
Trump. 

Esto ya no es América señores,
esto somos todos. Lo único que me pre-

ocupa, y mucho, es ese presidente ca-
liente: que cuando EEUU sufra un
atentado, dios no lo quiera, arrase con
todo. Pero si vemos sus comentarios de
campaña, que los hubo de todo tipo en
campaña, fue el más listo de la clase. Y
encima mucho de lo que salió por su
boca, que todos nos indignamos, se ha-
bla en todos los bares de medio mun-
do. Tal vez por eso salió presidente. 

Aquí parece que no ganó el postu-
reo y el quedar bien. Nadie es racista,
nadie es machista, nadie es insolidario.
Pues mira por donde, la calle ameri-
cana con su voto soltó lo contrario en
unas urnas. No ganó la hipocresía, gano
la estupidez. Esto es el verdadero pe-
ligro de este nuevo presidente.

Segurament que el primer secretari del
PSC deu gaudir de moltes virtuts, que
desconec per pertànyer a l'àmbit pri-
vat, però la que es fa evident és que es
tracta d'un home llest, molt llest. La de-
cisió que ha pres, com a comandant en
cap del seu partit, de dir "no" a la in-
vestidura d'en Rajoy, contravenint el
mandat de la gestora del PSOE, ho posa
de manifest. 

El PSC, des de fa anys, ha anat per-
dent cadires, tant al Parlament com al
Congrés, on dels vint-i-cinc diputats
s'ha quedat només amb els set actuals.
Tota una sagnia que els ha submergit
en una lamentable irrellevància. I
aquesta situació, forçosament, ha de
portar a pensar el com i el perquè s'ha
produït. 

Al meu entendre, d'una forma len-
ta però constant, s'han anat desmar-
cant del que hauria d'haver estat el ser-
vei als interessos catalans, abraçant,
descaradament i sense complexos, to-
tes les ordres i insinuacions que rebien
del carrer Ferraz, malgrat ser oneroses
a la nostra economia fins a situacions
d'autèntic ofec. Així va succeir, per ex-
emple, en les votacions al Congrés
que es va afegir, sense sentit de la ver-

gonya, al PP i al PSOE en la negativa
a abonar a la Generalitat el que per llei
li corresponia percebre per la "Addi-
cional 3a de l'Estatut" i el Plus de
Competitivitat. I, a més, per acabar-ho
d'adobar, dient "sí" a la prioritat d'un
corredor central ferroviari en contra del
mediterrani beneït i aprovat per la UE.
Tot un cúmul de despropòsits i, el que
és pitjor, amb una deslleialtat vers la
comunitat que, com a tal PSC, tenien
el deure de defensar fins a les últimes
conseqüències. 

Ara, el senyor Miquel Iceta, te-
ment-se una nova patacada, i amb la
clara intenció de recuperar vots en
unes pròximes eleccions a casa nostra,
ha volgut donar aquest cop d'efecte,
tan sonor com inútil, desobeint el
pare i la mare. Tot un mestre de la pro-
paganda política. Però jo, benvolgut
Miquel, no me'l crec. El PSC autèntic,
de debò, va deixar d'existir després de
la fugida de persones tan significati-
ves, dins i fora del partit, com les se-
nyores Garrigosa, Tura, Geli i els se-
nyors Elena, Castells i d'altres que en
aquest moment no recordo. Des d'a-
quells dies el PSC va perdre la "C".
Costarà Déu i ajuda recuperar- la.

4Un gest electoralista
per Antoni Moliné

#NiUnaMés

@arnaufunes (ICV-EUiA): Èxit de la
primera pedala contra la Violència
Masclista de la ciutat de Cornellà! 
Enhorabona.

#Nadal

@ebrimat (PSC): S'apropa la Nit de
Compres de Cornellà. Obert fins a mit-
janit el pròxim divendres. #comerçlocal
#proximitat #qualitat.

#LaLligaÉsVerda

@jroger79: Partidazo en el derbi contra
un buen AE Prat. Los dos equipos
queríamos ganar pero el punto fuera de
casa es bueno! Sigamos.
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Segons l’Informe de Política Lin-
güística de la Generalitat, pre-
sentat el dia 16, poc més de la
meitat dels veïns de la ciutat sap
parlar català. L’estudi assenyala
que només el 57,2% el coneix,
col·locant Cornellà com la terce-
ra ciutat on menys gent és capaç
de fer-lo servir, per sota de San-
ta Coloma –amb el 50,7%– i
l’Hospitalet –54,7%–. Per contra,
Sant Cugat del Vallès és la ciutat
on més persones saben parlar la
llengua, amb un 82%. 

Aquest estudi està elaborat
amb dades del 2011 –any en què
es va fer l’últim cens de població–
i mostra informació sobre les 50
ciutats amb més habitants de
Catalunya. De fet, aquest és un as-
pecte important a ressaltar, ja que
l’informe deixa de banda gran
part dels municipis catalans. De
fet, si mirem l’última estadística
(2011) sobre el coneixement del
català que va elaborar l’Institut
d’Estadística de Catalunya (IDES-
CAT), la població que coneix la
llengua puja al 95%. 

Sigui com sigui, l’informe de
la Generalitat ofereix, a priori,
unes xifres sorprenents pel que
fa a la ciutat. No ho veu així, però,
Enric de Vilalta, director del
Consorci de Normalització Lin-
güística (CNL) de Cornellà. “No
són per llançar coets, però cal
contextualitzar-les”, assegura.
En aquest sentit, recorda que als
anys 80 la xifra de veïns que sa-
bien parlar català era del 36% i
que, per tant, hi ha encara “camp

per córrer”. A més,  recorda que
va ser a Cornellà on va néixer el
2002 un dels projectes més am-
biciosos i coneguts de la norma-
lització de la llengua catalana: el
Voluntariat per la llengua. 

Gestionat pel CNL local i im-
pulsat per la Direcció General de
Política Lingüística, aquest pro-
grama vol facilitar la pràctica del
català entre persones amb un
nivell bàsic perquè el practiquin
en el seu dia a dia, generalment
de la mà de voluntaris que, a més,
s’acostumen a mantenir una con-
versa sense haver de canviar al
castellà. El 2003 la Generalitat el
va adoptar com a programa de
govern i, des d’aleshores, ha aju-
dat milers de persones a millorar
el seu català. Un projecte que
“s’ha consolidat com una gran
eina de participació”, afirma De
Vilalta, que remarca que s’ha es-
tès a la resta de territoris de par-
la catalana. 

UNA REALITAT DIFERENT?
Amb l’informe del Govern a les
mans, però, es fa palès que “en-
cara hi ha molta feina a fer”, tal
com explica a Línia Cornellà
Rosa Monforte, portaveu de Pla-
taforma per la Llengua del Baix

Llobregat-Esparreguera. Mon-
forte considera que de l’informe
se’n poden extreure tres tipolo-
gies de territori: un amb un alt
coneixement del català, un altre
que s’hi aproxima i un tercer,
com és el cas de Cornellà i l’àrea
metropolitana de Barcelona, amb
uns nivells encara més inferiors.
“El Baix Llobregat és una zona di-
fícil”, afirma Monforte, que re-
corda les múltiples activitats que
porta a terme l’entitat al nord de
la comarca. I pel que fa al sud?
“Som voluntaris, de moment no
podem arribar a cobrir tot el
Baix”, reconeix la portaveu. De
totes maneres, cobrir la comar-
ca sencera és una de les metes
que es marca. 

Seguint amb l’anàlisi de l’in-
forme, Monforte proposa un punt
de vista diferent. “El pitjor no és
si hi ha més o menys persones
que puguin parlar català, sinó
aquelles que, sabent-lo fer servir,
no ho fan”, argumenta. És per
aquesta raó que cal “sensibilitzar
encara més la població” perquè
“es canviïn alguns hàbits” per
ajudar a estendre l’ús de la llen-
gua catalana. Amb tot, una feina
de “formigueta”, diu Monforte,
que encara té molt recorregut. 

Una prova final dels cursos de català del CNL. Foto: CNL Cornellà

Gairebé la meitat dels veïns 
no saben parlar català

» Així ho indica el recent Informe de Política Lingüística del Govern
» Cornellà és la tercera ciutat on menys es domina la llengua

Els partits debaten mesures
per augmentar la participació
REGLAMENT4El Reglament Or-
gànic Municipal (ROM) ha estat
un dels principals cavalls de ba-
talla de l’oposició pel que fa a la
participació en la vida política de
la ciutat en els últims anys. En di-
verses ocasions en els últims
anys, el govern del PSC ha esgri-
mit aquest reglament per impe-
dir que entressin mocions al Ple
sobre temes que no tenien una re-
lació directa amb l’administració
de la ciutat, gairebé sempre re-
lacionades amb el procés sobi-
ranista. Aquesta és una de les ca-
res de la qüestió del ROM, tot i
que no l’única.

Ara el govern socialista en
minoria ha accedit a debatre can-
vis en el reglament. El mes passat
va reunir-se amb els grups de l’o-
posició per explicar la seva pro-
posta i es va obrir un termini per
enviar-ne de noves que va fina-
litzar el passat 11 de novembre. En
general, les modificacions que
han posat sobre la taula els par-
tits van en la línia de fomentar la
participació de les entitats i de la
ciutadania en la vida política de la

ciutat, sobretot en el Ple munici-
pal. Unes propostes que es reco-
lliran i seran debatudes per tal d’e-
laborar un esborrany que s’elevi
al Ple per a la seva aprovació. 

Entre algunes de les principals
propostes hi ha la creació d’as-
semblees de barri, tal com sug-
gereix Cornella En Comú (CeC),
així com la possibilitat que qual-
sevol assistent a un Ple tingui
dret a fer precs i preguntes. Unes
idees que es mouen en la línia de
les propostes que ha registrat
ICV-EUiA, que, entre altres, vol
“augmentar les possibilitats de
participació dels ciutadans a les
sessions plenàries”, així com ERC,
que vol que al Ple “s’hi pugui
parlar de tot”. 

Pel que fa a la llengua, la
proposta del PSC contempla una
històrica reclamació de C’s per-
què les intervencions al Ple que-
din registrades en la llengua que
s’hagin fet, sigui català o castellà.
El PP ja ha donat el seu vistiplau
a la proposta, mentre que altres
partits com CeC o ERC no ho
veuen de la mateixa manera. 

Balmón segueix al capdavant
de l’acció política del PSC

POLÍTICA4L’alcalde, Antonio
Balmón, seguirà al capdavant de
l’àrea d’acció política dels so-
cialistes catalans. Així va quedar
refrendat després del congrés
del partit que es va celebrar a
principis de mes i que va ratifi-
car Miquel Iceta com a primer
secretari de la formació. 

D’aquesta manera, Balmón
es consolida com a responsable
de l’estratègia de la formació
per als pròxims anys. 

La nova comissió executiva
del partit compta amb un càrrec
de nova creació, la primera se-

cretaria adjunta, que ha recaigut
en l’alcaldessa de l’Hospitalet,
Núria Marín. 

Parlón, rival d’Iceta a les
primàries amb el qual va nego-
ciar fins a altes hores de la ma-
tinada per decidir els membres
de la comissió durant el congrés,
ha passat a ocupar l’àrea de po-
lítica municipal i formació. 

Balmón es va mantenir neu-
tral durant el procés de primà-
ries que va enfrontar Iceta i Par-
lón, a diferència d’altres líders
socialistes del Baix, com ara el
primer secretari, Antoni Poveda. 

Ple Municipal | Doñate substitueix Sánchez a la bancada d’ERC
El regidor d’ERC, Francesc Sánchez, va fer oficial la seva renúncia a l’acta durant el passat Ple.
Sánchez deixarà de ser regidor per motius laborals i serà substituït pel número tres de la llista

republicana a les eleccions municipals, Ignasi Doñate, el qual abandonarà la presidència de
l’entitat de recerca l’Avenç tan bon punt es faci oficial el seu nomenament com a regidor. 

Francisco J. Rodríguez
CORNELLÀ
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Recta final perquè 
‘El Cinturón Rojo’ vegi la llum
DOCUMENTAL4La Fundació
Utopia, ubicada al Castell de
Cornellà, està enllestint l’edició
del documental sobre els movi-
ments socials i reivindicatius
del setanta a la comarca, que s’a-
nomenarà El Cinturón Rojo. El
seu president i impulsor, Fran-
cesc Castellana, ha explicat a
Línia Cornellà que s’han gravat
33 entrevistes a ciutadans que
van ser protagonistes “d’un mo-
viment social i polític en majús-
cules”, i preveu que el docu-
mental pugui estar llest a finals
de desembre o inicis de gener.

Castellana ha explicat que
el documental ofereix "opinions
reals i vives, amb senzillesa i hu-
militat, fugint de les batalletes”,
per tal de posar el focus sobre els
moviments socials a la comarca
del Baix Llobregat, a la lluita per

les llibertats, la democràcia i els
drets dels treballadors i les tre-
balladores. El projecte s'ha fi-
nançat amb una campanya de
micromecenatge, amb dona-
cions de particulars i amb apor-
tacions dels ajuntaments del
Baix Llobregat, així com d'enti-
tats i d'empreses amb voluntat
de col·laborar en la producció.
En aquest sentit, Castellana ha
explicat que actualment encara
els manquen 10.000 euros per
arribar a l’objectiu fixat, i que en
els pròxims dies reimpulsarà la
campanya de finançament.

El Cinturón Rojo tindrà
aproximadament una hora i 20
minuts de metratge, i està diri-
git per Luís Campo. Castellana
ha confirmat que diverses sales
de cinema ja han mostrat inte-
rès a projectar-lo.

Dues figures rellevants de la na-
rració dels conflictes socials i po-
lítics del Pròxim Orient seran a
la ciutat per explicar  les seves ex-
periències personals i donar un
punt de vista real i sincer del mo-
ment pel qual passa Europa
amb la presència real de l’ame-
nac?a gihadista. Es tracta de l’es-
criptora turca Elif Shafak, i el pe-
riodista Marc Marginedas, que
són els convidats de la nova edi-
ció del Cornellà Creació Fòrum
(CCf), que se celebrarà el pròxim
25 de novembre a l’Auditori.

La ponència més esperada és
la del periodista Marc Margine-
das, que parlarà sobre les zones
de conflicte actual, sobre el gi-
hadisme i la influència geopolí-
tica de Rússia, on treballa en l’ac-
tualitat com a corresponsal per El
Periódico de Catalunya. La seva
trajectòria professional sempre
ha estat lligada al periodisme
en zones bèl·liques. Fins i tot, va
ser segrestat a Síria durant sis
mesos per l’Estat Islàmic, un fet
que li ha donat molta notorietat
al periodista.

L’altra ponència serà a càrrec

de Elif Shafak, escriptura turca
que sempre ha estat vinculada a
la història traumàtica de Turquia,
tema que aborda en els seus lli-
bres. Fins i tot va ser acusada
d’insultar la “identitat turca” per
fer referències al genocidi ar-
meni en una de les seves obres.
Shafak visita el nostre país coin-
cidint amb el seu recent nome-
nament com a membre de la
llista de coordinadors del Movi-
ment per a la Democràcia a Eu-
ropa (DiEM25) liderat per Yanis
Varoufakis, entre altres activistes,
artistes, acadèmics i polítics.

SETENA EDICIÓ DEL CCF
El Cornellà Creació Fòrum arri-
ba a la setena edició en plena for-
ma i consolidat com un espai de
debat i reflexió de primer ordre.
Enguany, han passat per l’Audi-
tori l’exprimer ministre italià Ro-
mano Prodi, el Director General
de Telefònica a Catalunya i Lle-
vant Kim Faura, o els escriptors
Javier Reverte i Paco Nadal. Ge-
opolítica, recursos naturals, so-
cietat del coneixement o movi-
ments socials són els temes que
han centrat aquesta edició que es
tanca amb aquest acte.

Marginedas parlarà sobre el conflicte sirià. Foto: Twitter (@marcmarginedas)

El gihadisme centra el 
setè Cornellà Creació Fòrum

Redacció
CORNELLÀ

En què consisteix la teva feina?
Intento resoldre molts dels enigmes
que tenim oberts encara en física de
partícules, com per exemple: Quina
és la naturalesa de la matèria fosca
que representa 25% del cosmos?
Per què no hi ha la mateixa quanti-
tat de matèria i antimatèria a l'Uni-
vers? Podem unificar totes les
partícules i forces (incloent-hi la gra-
vetat) dins un sistema matemàtic
més simple que l'actual?

Quines aplicacions pràctiques té
la recerca al CERN?
L'impacte social de la física d'altes
energies al món ha estat espectacu-
lar. El World-Wide-Web va ser inven-
tat al CERN fa 20 anys per físics que
volien poder-se comunicar i com-
partir dades i gràfiques ràpidament,
i avui milers de milions de persones
l'utilitzen al món. Els detectors i ac-
celeradors de partícules de fa 50 anys
s'empren avui en medicina.

Vas haver de deixar moltes coses
quan et vas traslladar a Suïssa?
Vaig marxar de Catalunya l'any 2000

un cop em vaig doctorar. No he tin-
gut mai la impressió d'haver “deixat”
coses a Catalunya, sinó d'haver ei-
xamplat els meus coneixements
professionals i personals. Primer, vaig
ser investigador postdoctoral a la
Bretanya i als Estats Units i després, el
2006, vaig arribar al CERN amb una
posició temporal d'investigador.

Tens ganes de tornar a casa un dia?
El CERN és el laboratori més impor-
tant i prestigiós del món en el meu
camp de recerca. Com que no es
preveu construir un accelerador
més potent fins d'aquí a uns 20
anys, compto ser al CERN en prin-
cipi fins que em jubili “oficialment”.
M'agradaria tornar a Catalunya
quan tingui 65 anys, si algun centre
de recerca o universitat catalanes
encara estan interessats en les
meves contribucions científiques.

Què caldria fer perquè a Catalu-
nya es pugui fer més recerca de
nivell internacional?
Primer, cal dir que la formació aca-
dèmica i la recerca de les universi-

tats catalanes és bona. Les univer-
sitats catalanes es posicionen al
capdavant de l'Estat en les classifi-
cacions internacionals. Segon, la
creació l'any 2000 de la Institució
Catalana de Recerca i Estudis
Avançats (ICREA) per a contractar
científics d'alt nivell ha estat una
iniciativa molt exitosa.

Malauradament, en els darrers
temps de crisi, la contractació de per-
sonal investigador ha baixat enor-
mement. En realitat, el país genera

els recursos per a poder finançar
molts més investigadors, però que
els nostres impostos siguin contro-
lats per l’Estat espanyol ens ho im-
pedeix. La independència ens
permetria esdevenir el pol científic
del sud d'Europa.

Creus que les institucions cientí-
fiques catalanes estan discrimi-
nades?
Catalunya té l’1,2% de la població,
però representa més del 2% de la
producció científica europea. A
més, Catalunya té l'1,5% dels inves-
tigadors d'Europa, i aquests reben
el 3% dels fons de la UE. En canvi,
amb el 20% d’investigadors de l’Es-
tat, Catalunya rep el mateix 20%

dels fons estatals quan, pels mèrits
científics demostrats, n'hauríem de
rebre el doble. A sobre, Catalunya
rep molts menys diners en beques

universitàries dels que ens corres-
pondrien per població. El reparti-
ment dels fons estatals no es basa
en criteris objectius de qualitat i
competitivitat, sinó en criteris arbi-
traris centralistes. 

Redacció ANC

Entrevista a David d’Enterria

“Catalunya pot ser el pol científic del sud d’Europa”

David d’Enterria és investigador en 

física d’altes energies al laboratori CERN 

de Ginebra, on analitza les dades de 

col·lisions de protons i nuclis a moltes altes

energies que són enregistrades als detectors

del Gran Col·lisionador d’Hadrons.

» Ens cal un estat a favor per ser una veritable referència mundial en el camp científic i tecnològic

El World-Wide-Web
(WWW) va ser inventat 

al CERN fa 20 anys

La independència ens
permetria esdevenir 

el pol científic 
del sud d'Europa
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Joan Pera protagonitza
‘L’Avar’ de Molière a l’Auditori
TEATRE4El polifacètic actor
Joan Pera arriba a Cornellà
amb un dels textos més relle-
vants de la literatura universal,
L’Avar del dramaturg parisenc
Jean-Baptiste Poquelin, més
conegut com a Molière. Màxim
exponent de l’anomenada “co-
mèdia francesa”, Molière deia
que el seu principal objectiu
era “fer riure la gent honrada”.
Segons els tècnics culturals de
l’Auditori, que han programat
l’obra, la comicitat de Molière no
es decanta mai cap a l’acudit ba-
rat; ben al contrari, prové sem-

pre de l’observació profunda i
subtil de la naturalesa humana.
“L’Avar” gira a l’entorn dels di-
ners, que són el seu objecte de
desig, la seva passió, el seu amor
més profund, i el que no el fa
veure més enllà.

Joan Pera va estrenar aques-
ta nova adaptació al teatre Goya,
i ara arriba a l’Auditori ja amb
mesos de rodatge i amb el text
més adaptat i corregit pel gau-
di del públic. L’obra és l’11 de
desembre, i el preu de les en-
trades és de 18 euros si es com-
pren anticipadament. 

Festa | Santa Cecília omple de música la ciutat
La patrona de la música ha omplert d’espectacles els carrers, places i llocs emblemà-

tics de la ciutat per a tot tipus de públics. Tallers familiars, concerts de música 
tradicional i avantguardista i, fins i tot, un piano a la plaça de l’Estació, que va ser 

tocat per diversos veïns i veïnes, amb la col·laboració de La Factoria Musical.

La XXVI Diada va posar el punt
final a un any molt especial pels
Castellers de Cornellà, ni més ni
menys que el del seu 25è ani-
versari. A més, ho van fer amb  la
millor actuació de vigília de la
seva història, amb els castells 5
de 7, el 4 de 7 amb agulla, el 3 de
7, 4 pilars de 4 i un pilar de 4
amb folre format per la canalla.

La jornada de la XXVI Dia-
da s’iniciava amb les Matinades
i el so de les gralles, i fent entrega
de la camisa d’honor al pallasso
Tortell Poltrona. Un cop a plaça,
i acompanyats pels Castellers
d’Esplugues i els Xics de Gra-
nollers, els “liles” van aconseguir
descarregar el 5 de 7, el primer
3 de 7 per sota  després de 15
anys, el 7 de 7 i el pilar de 5. Tal
com expliquen ells mateixos al
seu bloc, “il·lusionats i plens
d’alegria” van acabar l’actuació
amb dos pilars al balcó de l’a-

juntament perquè hi pugés tota
la canalla. Els festejos corres-
ponents van posar punt final a
un any ple d’èxits. 

“Ha estat un any súper in-
tens, no només a nivell de cas-
tells, sinó també de molta acti-
vitat social i de cara al poble”, ha
explicat a Línia Cornellà Valle
Álvarez, la seva presidenta. 

“Hem fet un increment molt
gran de gent que ve als assajos,
que ens demanen informació i
venen a les actuacions”, asse-
gura, i ha volgut agrair tot el su-
port de la trentena de socis de
l’entitat i el suport institucional
rebut. I de cara a l’any que ve:
“Volem seguir obrint portes i
tornar a ser una colla de 8”.

La Diada Castellera va ser tot un èxit. Foto: Castellers de Cornellà

Els Castellers tanquen amb una
gran Diada el seu 25è aniversari
Redacció
CORNELLÀ
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Reempresa o com assegurar
la continuïtat d’un negoci

ECONOMIA4Divuit empreses
van contactar amb possibles re-
emprenedors el passat dia 16 de
novembre per tal de seguir en-
davant amb la seva activitat. 

El Reempresa va tenir lloc a
l’Auditori, una trobada que es va
fer gràcies a la col·laboració de
les àrees de Promoció Econò-
mica dels ajuntaments de Cor-
nellà, Castelledefels, l’Hospitalet,
Martorell, Molins de Rei, El
Prat, Sant Boi i Viladecans. 

L’alcalde, Antonio Balmón,
va fer èmfasi en el “tarannà de
l’Ajuntament”, el qual “sempre

s’ha caracteritzat per tenir un es-
perit de col·laboració amb el
teixit econòmic local i amb la pe-
tita i mitjana empresa”. 

Per la seva banda, el presi-
dent de la Cecot i del Centre de
Reempresa de Catalunya, Anto-
ni Abad, va recordar que el Re-
empresa “se sustenta gràcies a
un gran marc de col·laboració
públic-privada”. 

Aquest programa va veure la
llum l’any 2011 amb 70 punts
d’atenció repartits per tot el país
i, en sis anys, ha ajudat a salva-
guardar 3.200 llocs de feina.

Previsions | El millor Nadal dels últims 8 anys?
Un cop més, les previsions del sector del petit comerç de cara a Nadal apunten a una

nova pujada de les vendes respecte de l’any passat. Segons preveu la Confederació 
Espanyola de Comerç (CEC), la campanya tancarà amb un 5% més de facturació 

respecte del 2015. El tret de sortida es farà de la mà dels descomptes del Black Friday. 

Cornellà escalfa motors per a la
campanya de Nadal. Un mes
durant el qual els botiguers ho
donaran tot per millorar vendes
i complir les bones expectatives
que s’han plantejat de cara a
aquesta campanya. 

Per aquesta raó, els comer-
ciants ja ho tenen tot a punt per
celebrar el pròxim divendres 25
de novembre la Nit de Compres.
Fins a la mitjanit, els mercats
Centre i Marsans obriran i aco-
lliran activitats de dinamització
diverses per animar l’ambient. A
l’exterior del Mercat Centre, a
més, hi haurà carpes amb boti-
gues de la ciutat. 

Una setmana més tard, el
dia 1 de desembre, es donarà el
tret de sortida a Nadal amb l’en-
cesa oficial de l’enllumenat.
Aquell dia arrencarà amb un
taller infantil a les sis de la tar-
da a la plaça Catalunya i, ja a les

set, s’encendran les llums nada-
lenques fins a Reis. 

Però la gran novetat del Na-
dal d’enguany serà la pista de gel
que s’instal·larà davant de l’A-
juntament en el marc de la Fira
de Santa Llúcia, que es farà el 17
i 18 de desembre. Aquesta ini-
ciativa, que compta amb el suport
municipal, oferirà les tradicionals

botigues de Nadal que s’hi ins-
tal·laran al voltant de la plaça de
l’Església i una part de la Ram-
bla, i acollirà activitats lúdiques
per a tota la família. Per tal d’e-
vitar ensurts amb el trànsit –te-
nint en compte que l’any passat
hi va haver una gran afluència de
gent–, es tallarà un tram de la ca-
rretera d’Esplugues. 

La fira arriba a la seva cinquena edició. Foto: Twitter (@pacobelinchon)

Una pista de gel dinamitzarà 
la Fira de Santa Llúcia

Redacció
CORNELLÀ
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Empat amb regust de victòria. La
UE Cornellà va sumar un punt
abans-d’ahir al Prat (1-1), un re-
sultat que combinat amb els que
van obtenir els equips capdavan-
ters fa que els de Jordi Roger (que
va complir el seu partit número
100 a la banqueta del club el dia 2
contra el Badalona) siguin sisens,
empatats a punts amb el tercer
(Hèrcules, València Mestalla, Ba-
dalona i Cornellà tenen 24 punts).

Els de Pedro Dólera van crear
les primeres ocasions, però el par-
tit es va posar de cara per al Cor-
nellà al minut 13, quan l’equip va
recuperar una pilota i li va fer arri-
bar a Enric, que arrencant gaire-
bé des del mig del camp va mar-
xar per velocitat, va driblar un de-
fensa del Prat i Teixeira i va mar-
car a porteria buida. Els potabla-

va van tornar a buscar la porteria
de Marcos, tot i que els de Jordi
Roger també van poder tornar a
marcar. L’empat va arribar cinc
minuts abans del descans, amb
una centrada xut de Padilla des de
l’esquerra que Borja va desviar, evi-
tant l’aturada de Marcos.

L’intercanvi de cops van con-
tinuar durant la segona meitat. En-
ric va poder signar el doblet al mi-

nut 60, però el Prat també hauria
pogut marcar si Marcos no hagués
aturat una doble ocasió de Putxi i
Padilla i posteriorment una altra de
Rosillo. L’última ocasió del matx va
ser un xut d’Ahmed que va topar
amb la part alta del travesser.

El Cornellà voldrà continuar
escalant posicions i diumenge al
migdia l’equip rebrà la visita de
l’Espanyol B.

Els de Jordi Roger van puntuar al Sagnier. Foto: Andrés Ayala / UEC

La UE Cornellà empata al Prat
i atrapa els equips del ‘play-off’

» Jordi Roger va complir 100 partits al club el passat dia 2
» L’equip voldrà seguir escalant diumenge contra l’Espanyol B

El Basket Almeda perd en un
partit igualat contra el líder

BÀSQUET4No va poder ser. El
Basket Almeda va plantar cara
dissabte passat però va perdre en
la visita del líder, el Bàsquet
Draft Gramenet (49-54).

Les noies de Toni Pallé van
tenir un inici de partit molt fred
i només van anotar dues cistelles
en el primer quart, que es va tan-
car amb un parcial de 12 a 5 fa-
vorable a les visitants. L’avan-
tatge de les colomenques va
créixer significativament durant
la primera part del segon quart,
però l’Almeda va ressucitar per

arribar al descans perdent no-
més per vuit (21-29).

Un inici espectacular del ter-
cer quart va donar esperances a
l’equip, però un nou parcial de
les visitants va fer que tornessin
a marxar de sis. A l’últim quart
les de Toni Pallé van tornar a si-
tuar-se a només quatre punts,
però les colomenques van jugar
millor els moments decisius per
sentenciar el partit.

L’equip voldrà retrobar-se amb
la victòria dissabte, quan visitarà
la pista del CEJ l’Hospitalet.

BÀSQUET4El CB Cornellà con-
tinua a la zona alta de la classi-
ficació. Els homes de Marc So-
lanes, que fa uns dies van perdre
la seva condició d’invictes a casa,
van protagonitzar una gran re-
muntada per derrotar l’Arenys
Bàsquet dissabte passat a do-
micili (64-72).

Els del Maresme, però, van
començar el partit molt més
concentrats i van aprofitar els
desajustaments defensius i la
manca d’encert del Cornellà per

adjudicar-se el primer període.
L’equip va començar a recuperar
les constants vitals i va retallar la
distància que havien aconseguit
els locals per arribar al descans
perdent per dos (35-33).

El tercer quart va ser nova-
ment per als locals, que van
aconseguir mantenir-se en el
seu promig d’anotació mentre
que el Cornellà va estar menys
encertat. El millor, però, encara
havia d’arribar. Els de Marc So-
lanes van tornar a mostrar la

seva millor cara als dos extrems
de la pista i gràcies a un parcial
d’11 a 25 van aconseguir la cin-
quena victòria del curs. Bernat
Álvarez, amb 23 punts i 26 de va-
loració, va ser el millor jugador
de l’equip i del partit.

Els blaus, que estan empatats
amb el CB Castellbisbal a la ter-
cera posició (però amb un pitjor
bàsquet average) rebran la visita
del novè classificat, l’Aracena
Collblanc, dissabte a partir de les
set de la tarda.

Solidaritat | La ciutat pedalarà contra la violència masclista
L’esport i les bones causes tornen a donar-se la mà. Aquest diumenge, la secció femenina

de l’Esport Ciclista Cornellà i el Centre d’Informació i Recursos per a les Dones organitzen
la Pedalada contra la violència masclista, una activitat que portarà les participants des de
la plaça de l’Església fins al parc de Can Mercader. La sortida es donarà a les 10 del matí.

Redacció
CORNELLÀ

La plantilla i el cos tècnic per a aquest curs 2016-17. Foto: BA

Remuntada i victòria
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AGENDA MENSUAL
DIJOUS 24 DE NOVEMBRE
19:00 Tertúlia amb Sílvia Soler. El club de lec-

tura tractarà sobre la novel·la L’estiu que co-
mença amb la presència de la seva autora. /
Biblioteca Sant Ildefons.

DISSABTE 26 DE NOVEMBRE
21:00 Amics, tapes i cerveses artesanes és el nom

d’un taller organitzat per l’Associació APAT que
s’emmarca en el calendari d’actes de les Nits In-
sòmnia. / Centre CRAJ.

DIUMENGE 27 DE NOVEMBRE
11:30 El departament de Medi Ambient s’en-

carregarà d’aquest taller anomenat Guarni-
ments de Nadal, on s’aprofitaran materials de
jardí per fer els guarniments. / Parc de Can
Mercader.

FINS AL 30 DE NOVEMBRE
Tot el dia Darrers dies durant els quals es po-

drà gaudir de la mostra 50 aniversari de Ma-
falda, un recull del mig segle de vida de la
nena dibuixada per l’il·lustrador Quino. / Bi-
blioteca Joan Salvat Papasseït.

FINS AL 12 DE DESEMBRE
Matí-Tarda Ni un pèl de lletges arriba a la ciu-

tat. Aquesta exposició de fotografies d’Anna
Calvo mostra diferents pacients de càncer de
mama, que es mostren sense cap complexe.
/ CIRD.

DISSABTE 26 DE NOVEMBRE
Tarda Jardí de música i cristall serà el nom d’a-

quest espectacle de titelles familiar basat en
un conte tradicional de Joles Sennell. / Bi-
blioteca Central de Cornellà.

FINS AL 27 DE NOVEMBRE
Tarda Fins a aquest diumenge es podrà gaudir

de les tardes amb jocs com el Trivial, el Me-
mory o el Gran Lince. / Centre de Recursos Ju-
venils i Associatius.

DIUMENGE 27 DE NOVEMBRE
12:00 Partit de futbol corresponent a la setze-

na jornada de la Segona divisió B entre la Unió
Esportiva Cornellà i el filial del RCD Espanyol.
/ Municipal de Cornellà.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Xerrades sobre la il·lustració o la cièn-
cia d’Star Trek, tallers amb Juan Car-
los Calvo o un homenatge a Hergé se-
ran algunes de les activitats de la
setmana. / Institut Esteve Terradas.

Els còmics, protagonistes
a l’Institut Esteve Terradas

Fins al 27 de novembre

En el marc de les activitats Millor que
nouque organitza l’AMB, es farà un ta-
ller on s’ensenyarà com fer petites re-
paracions elèctriques a casa. / Centre
Cívic Sant Ildefons.

Un taller per aprendre a fer
petites reparacions a casa
Dm. 29 de novembre a les 19:00

Conèixer l’interior del Palau Mercader
mai havia estat tan a l’abast. Aquest
diumenge s’organitzarà una visita
guiada gratuïta a la seva planta noble.
/ Palau Mercader.

Una visita guiada de franc a la
planta noble de Can Mercader

Dg. 27 de novembre a les 12:00

Partit de bàsquet corresponent a la no-
vena jornada de la lliga EBA entre el
CB Cornellà i l’Aracena AEC Collblanc.
/ Parc Esportiu Llobregat.

El CB Cornellà rep la
visita de l’Aracena Collblanc

Ds. 26 de novembre a les 19:00
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